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Protokół Nr XII/25 

z uroczystej sesji Rady Miejskiej Trzcianki  z dnia 3 marca 2025 r. 

 

Miejsce posiedzenia: Sala sesyjna Urzędu Miejskiego Trzcianki 

Obrady rozpoczęto 3 marca 2025 o godz. 14:45, a zakończono o godz. 15:21. 

W posiedzeniu wzięło udział 19 członków. 

Obecni: 

1. Łukasz Bagrowski 

2. Dorota Barczak 

3. Anna Maria Boch 

4. Ewa Maria Bogacz 

5. Marek Krzysztof Dąbrowski 

6. Krzysztof Grzyśnik 

7. Paweł Iwanicki 

8. Janina Kamińska - nieobecna 

9. Krzysztof Kęciński 

10. Wincenty Seweryn Kilian 

11. Paulina Elżbieta Knap 

12. Maciej Kubacki 

13. Mariusz Łuczak 

14. Robert Matkowski 

15. Wiesław Natkaniec 

16. Ludwika Orłowska-Mumot 

17. Witold Zbigniew Perski 

18. Witold Putyrski 

19. Piotr Ratajczak 

20. Łukasz Michał Walkowiak - nieobecny 

21. Marcin Andrzej Walkowiak 

 

1)Otwarcie obrad 

 

Porządek obrad wraz z materiałami stanowi  załącznik nr 1. 

Lista obecności radnych  załącznik nr 2.  

Lista obecności przedstawicieli Urzędu Miejskiego Trzcianki  załącznik nr 3.  

Lista obecności sołtysów sołectw gminy Trzcianka  załącznik nr 4.  
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Lista obecności Członków Trzcianeckiej Rady Seniorów  załącznik nr 5.  

Lista obecności Młodzieżowej Rady Gminy  załącznik nr 6. 

Obradom przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej Trzcianki Pan Witold Putyrski. 

Protokołowała Ewelina Ćwiek – Inspektor ds. obrony cywilnej i wojskowości, 

bezpieczeństwa i higieny pracy. 

Obrady Rady Miejskiej zostały utrwalone na nośniku CD, zawierającym nagranie 

wypowiedzi w trakcie obrad, który stanowi integralna część protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Trzcianki Witold Putyrski, działając zgodnie z artykułem 

20 ust. 1 Ustawy o samorządzie gminnym, otworzył dwunastą uroczystą sesję  Rady 

Miejskiej Trzcianki. 

Następnie przywitał: 

1) panie i panów radnych Rady Miejskiej Trzcianki, 

2) pana Krzysztofa W. Jaworskiego Burmistrza Trzcianki, 

3) panią Wiolettę Szukajło – Zastępcę Burmistrza Trzcianki, 

4) panią Joannę Zieńko – Skarbnika gminy, 

5) pana Michała Birulę – mecenasa, 

6) panią Alinę Matkowską – Sekretarz gminy, 

7) panie i panów sołtysów sołectw gminy Trzcianka, 

8) członków Trzcianeckiej Rady Seniorów, których przedstawił z imienia i nazwiska, 

9) członków Młodzieżowej Rady Gminy Trzcianka, których przedstawił z imienia  

i nazwiska. 

Przewodniczący rady wskazał, że sesja jest zwołana z okazji urodzin naszego miasta, 

stąd sądził, że to wspólne posiedzenie trzech Rad będzie oddaniem hołdu i będzie 

świętowaniem tych urodzin.  

Przewodniczący rady poprosił radnych o potwierdzenie obecności, następnie stwierdził 

quorum, przy którym może obradować i podejmować prawomocne uchwały.  

W momencie otwarcia w sesji uczestniczyło 18 radnych (spóźniony radny Wiesław 

Natkaniec). 

2) Przedstawienie porządku obrad. 

Przewodniczący rady poinformował, że porządek obrad wraz z materiałami radni 

otrzymali na 7 dni przed sesją. Uwag do porządku obrad nie było.  
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3) "A co to jest magdeburskie prawo?" - wystąpienie Pana Józefa Olejniczaka. 

W dyskusji wzięli udział: 

Głos zabrał Pan Józef Olejniczak - pracownik Muzeum Ziemi Trzcianeckiej im. Wiktora 

Stachowiaka, wygłosił prelekcję na temat „A co to jest magdeburskie prawo?”, który 

przybliżył tematykę zagadnienia. Na początku wyjaśnił, że prawo magdeburskie to 

kodeksy prawa cywilnego, karnego i administracyjnego. W dawnej Polsce podstawą 

prawa miejskiego były dwa źródła prawa pochodzące z wieków średnich, tzw. 

Zwierciadło saskiej oraz prawo miejskie magdeburskie, zwane niemieckim. Oba te 

źródła prawa  były spisami prawa zwyczajowego, spisami prywatnymi, nie miały 

charakteru oficjalnej kodyfikacji a mimo to w procedurze sądowej nabrały takiej powagi, 

ze stosowano je jako prawo oficjalne. Na grunt  Polski zostały przeszczepione w XIII i 

XIV wieku, najpierw w języku łacińskim a w wieku XVI zostały przetłumaczone na język 

polski. W ten sposób prawo to zostało upowszechnione w miastach korony Królestwa 

Polskiego i było stosowane. Kiedy to w 1731 roku lokowano miasto Trzcianka to prawo 

magdeburskie nie było tym samym prawem , które było w wieku XIII czy XIV. Prawo się 

zmieniało i zmienia, nabrało ono swoistych cech na ziemiach polskich, które odróżniało 

je od typowego prawa niemieckiego. Kiedy mówi się o lokowaniu miasta myślimy o 

burmistrzu, wójtach, radnych, ławnikach. Zbiory praw bardzo mało mówią na ten temat. 

Są wskazania kto powinien być wybranym radnym, powinni być to ludzie dobrzy, 

mądrzy, z prawego łoża, osiedli w mieście,  między 25 a 90 rokiem życia, nie bogaci, 

ale też nie biedni. Kodeksy wskazywał, aby raz w tygodniu zbierać się na Ratuszu i 

radzić o dobru pospolitym o tym jak  je pomnażać, zachować, jak wspierać 

mieszkańców, pilnować, aby nie było drożyzny w mieście, karać. Przywilej lokacyjny 

miejski nie określał wewnętrznej organizacji miasta, to  było decyzją właściciela. W 

mieście Trzcianka, która była miastem prywatnym decydował o tym jej właściciel i to on 

w pewnym momencie zdecydował jaką ordynację nada miastu. Dla Trzcianki nie 

zachowały się żadne ordynacje, które były nadane. Jedynie z opisów miast 

sporządzonych przez władze pruskie po pierwszym zaborze wiemy, że w Trzciance byłą 

rada składająca się z 5 rajców i burmistrza, była ława sądowa składająca się z 6 

ławników i wójta. Kadencja burmistrza i wójta trwała tylko rok. W Trzciance wyglądało to 

tak, że w pierwszą niedzielę po Zielonych Świątkach, kiedy upływała kadencja zbierali 

się rajcy, ławnicy oraz tzw. „trzeci porządek”, czyli starsi cechów i podawali kandydatów 

na urzędu, z których właściciel miasta wybierał burmistrza i wójta. W 1731 roku, kiedy 

lokowano Trzciankę, była to już osada sukienników i to rzemiosło miało być kołem 

zamachowym rozwoju tego miasta i tak istotnie było. W końcu wieku XIX Trzcianka była 

jednym z największych ośrodków sukienniczych w Wielkopolsce dawnej 

Rzeczypospolitej i było to zasługą trzcianeckich tkaczy.  Przytoczył historię 223 

trzcianeckich  sukienników, którzy wyprodukowali 14 tysięcy sztuk sukna o wartości 1,2 

mln złotych. Jedno sukno trzcianecki miało 1 metr szerokości i 14,5 metrów długości, 
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czyli około 203 km. To jest miara sukcesu trzcianeckich sukienników i miasta 

lokowanego w 1731 roku, podziękował za uwagę. 

 

Występ został nagrodzony brawami. 

 

Przewodniczący Rady Witold Putyrski podziękował Panu Józefowi Olejniczakowi za 

wystąpienie. 

 

4) Wystąpienie przedstawiciela Trzcianeckiej Rady Seniorów. 

W dyskusji wzięli udział: 

Przewodniczący Rady poprosił pana Mariusza Gawrycha o zabranie głosu. 

Głos zabrał Pan Mariusz Gawrych – Przewodniczący Trzcianeckiej Rady Seniorów, 

wspomniał o trzcianeckich dobrodziejach, dzięki którym skrawek ziemi z wioski 

przekształcił się w miasto. Wspomniał o osobach starszych w gminie, o miejscach, gdzie 

mogą się spotykać. Dodał, że dzięki samorządowi w Trzciance nieustannie poprawia się 

jakość i warunki życia. Wszystko, co dzieje się obecnie jest kontynuacją tego, co było i z 

tego wynika. 

 

Występ został nagrodzony brawami. 

 

Przewodniczący Rady podziękował za wystąpienie.  

 

5) Wystąpienie przedstawiciela Młodzieżowej Rady Gminy. 

W dyskusji wzięli udział: 

Głos zabrał Aleksander Dubiak – Przewodniczący Młodzieżowej Rady Gminy Trzcianka, 

który podziękował za możliwość zabrania głosu w imieniu Młodzieżowej Rady Gminy 

Trzcianka. Wskazał, że młodzi ludzie muszą mieć odwagę i wyjść ze swojej strefy 

komfortu, wyzbyć się zniechęcenia i zacząć działać. Dodał, że chce być inspiracją dla 

ludzi, którzy bojĄ się zmian. To, co każdego z nas ogranicza to tylko osobiste obawy. 

Życzył miastu Trzcianka dalszego rozwoju, pomyślności oraz dumy z historii, niech 

będzie miejscem pełnym energii, możliwości i serdeczności dla wszystkich 

mieszkańców. 

Wystąpienie zostało nagrodzone brawami. 

Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował za wystąpienie.  
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6) Wystąpienie przedstawiciela Rady Miejskiej Trzcianki. 

W dyskusji wzięli udział: 

Głos zabrała Pani  Dorota Barczak, dołączyła się do pięknych słów, które padły. Zwróciła 

się do Trzcianki, bo to jej urodziny świętowano.  

Życzyła naszemu miastu: 

-Zdrowia rozumianego przez pryzmat tego, aby nasze przychodnie i gabinety lekarskie 

były puste i to nie ze względu na remonty, ale dlatego, że przyjmują tam lekarze, którzy 

szybko i sprawnie potrafią postawić trafną diagnozę; 

-Szczęścia – tak aby nasze żłobki, przedszkola, szkoły były dobrze zaopatrzone, żeby 

dobrze funkcjonowały domy seniora, place zabaw, dobrych emocji przy przezywaniu 

wspólnych spotkań, eventów, koncertów miejskich; 

-Pomyślności, czyli, aby wszystko układało się po naszej myśli; 

-Spełnienia marzeń, które spełniają się wtedy, kiedy nadajemy im datę wykonania  

i gromadzimy na ten cel odpowiednie środki. Aby nasze marzenia były śmiałe  

i odważne, niczym nieskrępowane. Radna życzyła inwestorów, dobrych projektów oraz 

rzetelności w płaceniu lokalnych zobowiązań. Radna życzyła Trzciance, aby była 

piękna, atrakcyjna, czarowała gości i nas mieszkańców, aby miała charakter. 

Następnych stu lat dla Trzcianki w zdrowiu i spełnieniu marzeń. 

 

Wystąpienie radnej zostało nagrodzone brawami. 

 

Przewodniczący Rady podziękował za wystąpienie radnej, następnie poprosił 

Burmistrza o zabranie głosu. 

 

7) Wystąpienie Burmistrza Trzcianki. 

W dyskusji wzięli udział: 

- Burmistrz Trzcianki Krzysztof Jaworski wskazał, że 294. urodziny Trzcianki to 

historyczne wydarzenie. Chciał zwrócić uwagę, że o ile te karty historii są zapisywane 

już od owego czasu, to tak naprawdę i my w dniu dzisiejszym również zapisujemy nowe 

karty historii. Mamy wpływ na to, jak Trzcianka i jej rozwój, jej losy będą się zmieniały na 

przestrzeni kolejnych lat. Dla Rady Miejskiej IX Kadencji to pierwsze wspólnie spędzane 

urodziny, dla Burmistrza to szóste urodziny miasta. Nie zwracamy uwagi na to, kto 

świętował te urodziny 100  lat temu. Każdy z nas żyje w określonej przestrzeni czasu  

i ma tę możliwość ażeby na kartach historii się zapisać, zachęcał, ażeby tę szansę 

wykorzystać, aby możliwości które mamy wykorzystać na to, aby cząstkę siebie, swoją 

inicjatywę włożyć do rozwoju swojego miasta. Jako reprezentanci lokalnego samorządu 

oraz jako mieszkańcy możemy kształtować przestrzeń, w której żyjemy. Podziękował za 

możliwość zabrania głosu. 
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Wystąpienie Pana Burmistrza zostało nagrodzone brawami. 

8) Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący rady Witold Putyrski stwierdził, że atmosfera uroczystej sesji rozwiała 

wszelkie wątpliwości, czy warto było taką sesję zwoływać. Zachęcał do wspólnego 

dalszego świętowania. Należy zadać sobie pytanie, co my musimy zrobić, aby za 

kolejne 300 lat ci nowi mieszkańcy mogliby być dumni z nas. Jest to możliwe, ale musi 

być samorządowcami na długim dystansie, o ile będziemy patrzyli jak samorządowcy, a 

nie jak politycy. To nasze patrzenie na Trzciankę powinno być samorządowe nie od sesji 

do sesji, musi  patrzeć na miasto w perspektywie kilu, jak nie kilkudziesięciu lat, a 

pewnie za 300 lat mieszkańcy stwierdzą, że Trzcianka jest piękna i warto w niej żyć. 

Zachęcał do wzięcia udziału w pozostałych uroczystościach dzisiejszego święta:  

złożenie kwiatów na Placu Kościuszki, udział we Mszy świętej i obchody w Hali 

Widowiskowo-Sportowej.  

W związku z wyczerpaniem porządku obrad uroczystej sesji, zwołanej z okazji rocznicy 

nadania praw miejskich Trzciance, zamknął uroczystą sesję Rady Miejskiej Trzcianki. 

 

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej Trzcianki 

 

 

 

 

Przygotował: Ewelina Ćwiek 


